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DIONYSUS OR HERACLES:  
MARK ANTONY’S RELIGIOUS 

POLICY IN 41 BCE IN THE LIGHT OF 
EPISTULA MARCI ANTONII AD KOINON ASIAE

In 41 BCE, following the Battle at Philippi (October 42 BCE), the triumvir Mark 
Antony toured the eastern provinces of the Roman Republic. During this trip, he 
restored the authority of Rome, levied contributions upon the cities, and appointed 
several rulers. The analysis of several developments after the Battle of Philippi 
(the triumvir’s participation in Lesser Mysteries in Athens, as well as his relations 
with Sisinna and Cleopatra) indicates that Antony stressed his mythical ancestor 
Heracles several times. It follows that while Antony did not place much political 
value on activities relating to his role as Νέος Διόνυσος at this time, he did 
practice a religious policy, which at least contained some features of Heracleism 
based on Antony’s origin from Heracles. In Ephesus (spring 41 BCE), Antony 
was persuaded to grant broad privileges and immunities to the Association of 
Wreath-Bearers and Victors in the Sacred Games from the Inhabited World, as 
evidenced by his letter to the Κοινὸν τῶν ἀπὸ τῆς Ἀσίας Ἑλλήνων on the 
privileges of the συνόδου τῶν ἀπὸ τῆς οἰκουμένης ἱερονικῶν καὶ στεφανιτῶν. 
What emerges is that the letter may shed light on Antony’s religious policy during 
his stay in the East in 41 BCE since the association of athletes mentioned there 
could have some connection to Heracles. Thus, the events mentioned in the letter 
of Mark Antony are, with certain reservations, additional evidence in favor of the 
existence of Antony’s religious policy rooted in ties to his mythical ancestor 
Heracles during his visit to the East in 41 BCE.

После битвы при Филиппах (октябрь 42 г. до н. э.) триумвир Марк Антоний 
в 41 г. до н. э. совершил поездку по восточным провинциям Римской рес­
публики. Во время этой поездки он восстановил власть Рима, обложил горо-
да налогами и назначил нескольких правителей. Анализ ряда событий после 
битвы при Филиппах (участие триумвира в Малых мистериях в  Афинах, 
а также его отношения с Сисинной и Клеопатрой) свидетельствует о том, что 
Антоний несколько раз открыто подчеркивал свою связь с мифическим 
предком Гераклом. Из этого следует, что, хотя Антоний в то время не прида-
вал большого политического значения деятельности, связанной с его ролью 
“Нового Диониса”, он практиковал религиозную политику, которая, по край-
ней мере, содержала некоторые черты гераклидизма, основанного на про­
исхождении Антония от Геракла. В Эфесе (весна 41  г. до  н. э.) Антония 
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убедили предоставить широкие привилегии и иммунитеты “Союзу победи-
телей священных игр и обладателей венков со всего обитаемого мира”, о чем 
свидетельствует его письмо к Κοινὸν τῶν ἀπὸ τῆς Ἀσίας Ἑλλήνων о привиле-
гиях συνόδου τῶν ἀπὸ τῆς οἰκουμένης ἱερονικῶν καὶ στεφανιτῶν. В статье дела-
ется вывод, что данное письмо может пролить свет на религиозную политику 
Антония во время его пребывания на Востоке в 41 г. до н. э., поскольку упо-
мянутая в письме ассоциация спортсменов могла находиться под покрови-
тельством Геракла. Таким образом, события, упомянутые в письме Марка 
Антония, являются, с некоторыми оговорками, дополнительным свидетель-
ством в пользу существования у Антония во время его визита на Восток 
в 41 г. до н. э. религиозной политики, уходящей корнями в связь Антония 
с его мифическим предком Гераклом. 
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